
Jon Eirik Olsen
Harstad

Det forteller toktleder for det 
pågående økosystemtoktet i 
Norskehavet, Leif Nøttestad. 
En av hovedoppgavene for 
toktet er å finne den silda som 
forskerne ikke fant på toktet i 
mai, og som har skapt en del 
bekymring for den samlede 
bestandens tilstand.

Stor nvg-sild
De innleide snurperne «Libas» 
og «Brennholm» befinner seg 
nå nord og øst for Jan Mayen, 
og toktlederen, om bord på «Li-
bas», kan melde at det dukker 
opp stadig mer stor, fin nvg-sild 
i forskernes trålhal. Og altså 
også mer av den «bortkomne» 
2002-årgangen.

– Men noen endelig konklu-
sjon kan vi ikke trekke før etter 
at sildedelen av toktet er ferdig 
20. august, sier Nøttestad, som 

likevel medgir at betydelige 
havområder allerede er dek-
ket av de fire deltakende fors-
kningsfartøyene, og at man nå 
begynner å få en viss oversikt 
over situasjonen.

God kondisjon
– Det mest interessante akkurat 
nå er at den opptil halvkilostore 
nvg-silda i dette området er i 
særdeles god kondisjon. Den er 
feit og skikkelig bred over ryg-
gen. De yngre årsklassene har 
vist litt varierende kondisjon, 
men det gjelder altså ikke stor-
silda, forteller toktlederen.

Mandag var forskerne inne 
i gode registreringer, mellom 
72 og 73 grader nord, og mel-
lom null og fem grader vest. Og 
i «matfatet» der, var det også 
flere flokker med spekkhug-
gere.

Østover igjen?
Nøttestad antyder også at pe-
rioden med stadig mer vestlig 
utbredelse av nvg-silda i bei-
teperioden på sommeren kan 
være over. 
– Vi ser at overflatetemperatu-
ren i havet er lavere enn i fjor, til 
forandring fra en jevnt økende 
temperatur de siste årene. Og 
vi ser samtidig at vi ikke finner 
mer nvg-sild når vi kommer et 
lite stykke inn i Grønlands-
havet, i motsetning til de mer 
vestlige observasjonene i fjor. 
Men dette er bare antakelser 
foreløpig, og datamaterialet må 
vi forske mer på etter toktet, 
understreker Nøttestad.

Lite lodde
Han forteller ellers at inntryk-
ket av lite plankton og påfal-
lende fravær av hval ute i havet 

har holdt seg siden siste tokt-
rapport. Litt finnhval og en del 
spekkhugger er observert, men 
generelt i beskjedent antall. 
– Foreløpig har vi heller ikke 
sett de forventede mengder 
med lodde i området Island – 
Jan Mayen. 
Men den kan fortsatt dukke 
opp, og vi skal også ha med data 
fra det islandske forsknings-
skipet før vi sier noe sikkert 
om saken.

Lakselus til havs
– En sikker kuriositet kan vi 
imidlertid presentere allerede 
nå: I Grønlandshavet fikk vi 
en del laks med relativt store 

mengder lakselus. Laksen var 
i god forfatning, og så ikke ut til 
å være plaget. Men vi har tatt 
prøver, og det blir spennende og 
se hvor denne laksen er kom-
met fra, sier toktleder Nøttestad 
om bord på ”Libas”.

Hoveddelen av sommerens 
internasjonale økosystemtokt 
blir avsluttet 6. august, da tre av 
de fire deltakende forsknings-
fartøyene har gjennomført sin 
andel. Men ”Libas” skal se nær-
mere på den tidligere omtalte 
sildesituasjonen, og fortsetter 
fram til 20. august.

jon.eirik.olsen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 22

ÅTE: Disse krepsdyrene, am-
fipoder, er dominerende på 
menyen for større skapninger 
som leter etter føde i det 
kalde Grønlandshavet.
FOTO: LEIF NØTTESTAD

FEIT: Den store silda som havforskerne nå har funnet, er i 
svært god kondisjon, mens de yngre årsklassene er i mer 
variabelt hold. FOTO: LEIF NØTTESTAD

SAMMEN: Da nvg-silda endelig dukket opp, fant forskerne den 
sammen med den allestedsnærværende makrellen. Her fra et 
trålhal langt vest i Norskehavet.

ROVFISK: Storsilda tar for seg av den føden som 
måtte finnes. Her har lodde stått på menyen.

JAKT: Forskerne fant relativt lite hval på første del av toktet. Men 
spekkhuggerne var på plass. Her på jakt etter makrell.

Fant makrell og «savnet» sild

Jon Eirik Olsen
Harstad

Dette er det foreløpige inntryk-
ket toktleder Leif Nøttestad og 
hans medarbeidere sitter igjen 
med, etter at halve det pågå-
ende økosystemtoktet i Nor-

skehavet nå er 
avviklet. Fire 
forskningsfar-
tøy fra Norge, 
Island og Fær-
øyene er med, 
og betydelige 
havom råder 
er allerede 
undersøkt.

– Men det må 
understrekes at de vurderinger 
vi gjør nå er foreløpige, og ting 
kan endre seg videre i toktet, 
sier Nøttestad.

2002-årgangen
– Men på plussiden må jeg 
nevne at vi har funnet rime-

lig store mengder fin nvg-sild i 
vest. Langt inne i islandsk sone, 
og nærmest oppi fjæresteinene 
på Jan Mayen. Og her har vi 
også funnet eksemplarer av 
«the missink link» fra forrige 
tokt, den bortkomne 2002-år-
gangen.

– Det er gledelig, men noen 
friskmelding av en fortsatt re-
kordstor sildebestand kan vi 
ikke komme med før eventuelt 
når toktet er avsluttet. Nå tar 
vi fatt på videre undersøkelser 
vestover, for å finne den vestlige 
grensen for sildas utbredelse 
akkurat nå. Konklusjoner kom-
mer ikke før «Libas» er ferdig 
med sitt utvidede sildetokt 

Fakta: Økosystemtokt
Fire fartøyer fra Island, Færøyene og Norge deltar i det pågående QQ

internasjonale økosystemtoktet i Norskehavet.
På norsk side er snurperne ”Libas” og ”Brennholm” leid inn til for-QQ

målet. Et betydelig antall forskere er med for å få størst mulig faglig 
utbytte av toktet, og det gjøres undersøkelser av alt fra fisk og hval til 
sjøtemperaturer og planktonmengde.

Leif Nøttestad fra Havforskningsinstituttet er toktleder.QQ

Toktet startet på norsk side 15. juli, og vil vare til 6. august for QQ

”Brennholm” sin del, mens ”Libas” fortsetter på et utvidet sildetokt 
fram til 20. august.

Nvg-silda befinner seg 
svært langt vest, litt 
av 2002-årgangen er 
gjenfunnet, og ma-
krellen opptrer over 
enorme områder av 
Norskehavet.

z FOrskningstOkt Har sporet opp 2002-silda i islandsk sone

Leif 
Nøttestad
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Ikke soppsykdom
Ifølge havforsker Leif Nøt-
testad ser det fortsatt ut til å 
være en sammenheng mellom 
spesielt utbredelsen av 
nvg-silda og matsituasjonen i 
Norskehavet. Man sammen-
ligner gjerne situasjonen med 
en smultring, med et ganske 
tomt hull i midten, og silda 
samlet i periferien rundt.

Havforskerne har også 
notert seg at den gene-
relle kondisjonen til nvg-silda 

varierer en god del med 
geografien, og dermed ganske 
sikkert samsvarende med den 
generelle matsituasjonen. 

Nøttestad konstaterer også 
at man så langt ikke har 
funnet tegn til soppsykdom på 
silda. Slik sykdom ble fore-
slått som én av flere mulige 
forklaringer på den nedgan-
gen i bestanden som man 
registrerte på forskningstok-
tet i mai.

Lundefugl pekepinn
Lundefuglens ve og vel kan 
være en god indikator på 
rekrutteringen av nye års-
klasser til sildebestanden.

Det mener havforsker Leif 
Nøttestad, etter å ha sammen-
holdt utviklingen i sildebes-
tanden og lundefuglbestan-
den med fugleforskerne på 
Røst over flere år.

– Selv om vi har en rekord-
stor sildebestand som gyter 
langs store deler av kysten, så 
betyr ikke det at det produse-
res tilsvarende mengder mat 
for fugleungene på Røst – og 
andre steder, sier Nøttestad.

– Tvert imot, så vet vi 
at det nå er flere år siden 
sildegytingen har frambrakt 
noen ny større årsklasse av 
nvg-sild. Rekrutteringen har 
vært beskjeden. Etter det vi 
kan finne ut, er situasjonen at 
dødeligheten for sildelarvene 
etter plommesekkstadiet er 
svært høy, og at det dermed 
aldri blir de store mengdene 
sildeyngel langs kysten som 
man kanskje kunne forvente.

– Lundefuglene kan nok 
spise for eksempel sil i stedet 
for sildeyngel. Men det blir 
mer som «nødproviant» og 
ikke noen fullgod erstatning 

for de mengdene sildeyngel 
en vellykket årsklasse kunne 
gi, sier Nøttestad, som også 
peker på at det også må 
være et samsvar i tid mellom 
tilgjengeligheten på yngel og 
klekking av fugleunger, for at 
alt skal klaffe.

Nøttestads uttalelser er 
dermed helt i tråd med det 
fugleforskerne uttalte i Fis-
keribladetFiskaren nylig, og 
samtidig et paradoks for blant 
andre fiskere og naturvernere 
som diskuterer en mulig sam-
menheng mellom fiskepresset 
og mengdene yngel i havet.

jon.eirik.olsen@fbfi.no
Telefon: 77059022

NYHETER Sunt: Kvinner som spiser fisk har ofte lavere risiko for psykiske lidelser, 
ifølge studie. Den viser at kvinnene som spiste fisk flere dager i uken hadde 
lavere risiko for psykiske lidelser enn de som aldri spiste fisk.   

fbfi.no

SØR-NORGE BØLGEVARSEL TIL kL. 24 MIDT-NORGE NORD-NORGE
 Indre Skagerrak: 0.5-1 m. QQ  Ytre Skagerrak: 0.5-1 m. QQ  Sørlige Nordsjøen: 0.5-1.5 m. QQ

 Nordlige Nordsjøen: 1-1.5 m. QQ  Bankene utenfor Møre og Romsdal og QQ Trøndelag: 1-1.5, høgst i sør, frå om et-termiddagen kring 1 m. 

 Bankene utenfor Nordland: Omkring 1 m. QQ  Bankene utenfor Troms og Tromsøflaket: QQ Omkring 1,5 m.  Bankene utenfor Finnmark: Omkring 2 m QQ

Den trøstende

Han hadde ikke vært gift mer enn et års tid da hun en sen kveld ringte til sin mor og klaget:- Mamma, mamma, Kjersti er ikke kommet hjem ennå; jeg er sikker på at hun er utro.- Så, så, trøstet moren. - Så ille er det sikkert ikke. Kan-skje hun bare er overkjørt?!

Den ventede- Hvordan gikk det med skilsmissen til herr og fru Andersen.- Som ventet. Andersen fikk bilen, kona fikk ungene og advokatene fikk formuen!

Den zoologiske- Korleis gjekk det på natur-fagprøva i dag, min son?- Kjempefint, pappa. Eg var den einaste i klassa som hadde svart at kamelen har tre puklar.- Tre? Men det er då ikkje rett?- Nei pappa, men eg var nær!

Den logiskeTo aldrende menn på aldershjemmet satt og diskuterte så busta føyk. Den ene brukte tobakk, den andre var antirøyker på sin hals.- Jeg har røkt pipe i all min tid og nå er jeg 87 år og frisk som en fisk, sa Svein.- Pøh, blåste Øystein. – Hadde du latt være å røke, så hadde du vært enda sprekere og langt over 90 nå!

Den romantiskeKona stod og kikket ut vinduet, da hun plutselig sa innbydende til mannen sin:- I dag er det et vidunder-lig vær for en forfriskende og romantisk tur rundt i nabolaget. Hva sier du til det, elskede?- God idé. Ta med deg hunden!

Den sekretære- Hvordan går det med din nye, vakre sekretær? Gjør hun fremskritt?- Ja, bevares. I går spurte hun om jeg alltid snorker når jeg sover!

Fuglen har fløyet

Helge M. MarkussenPolarmijøsenteret

AkkurAt derfor er det vik-tig å vite hvor mange som fin-nes, og ikke minst hvor fuglen flyr eller har fløyet. På Polar-miljøsenteret i tromsø har et knippe forskere kartlegging av fugler langs hele norskekysten som sin viktigste oppgave.– en fantastisk dag, sier for-sker Geir Systad og viser be-geistret fram fotografier tatt på forskingstokt med fly over Lofoten og Vesterålen i må-nedsskiftet mars/april. Systad er forsker ved Norsk institutt for naturforsknings (NINA)avdeling ved Polarmiljøsente-ret i tromsø og arbeider med SeAPoP.  

totALt NI forskere jobber fast med SeAPoP i tromsø og 

trondheim. det er NINA, Norsk Polarinstitutt og tromsø Muse-um som sammen har ansvaret for SeAPoP. Svært viktig for forskingsarbeidet er båtstøtten fra kystvakta.

– fINNer det sted endringer i miljøet langs norskekysten, for eksempel oljeutslipp, er det fuglene som oftest merker det først. derfor er det viktig å holde kontroll over bestanden, understreker Systad.SeAPoP (avledet av den engelske termen for sjøfugl-bestander – seabird popula-tions) ble startet i 2005 og er et helhetlig og langsiktig overvå-kings- og kartleggingsprogram for norske sjøfugler. Arbeidet organiseres og utføres av Norsk institutt for naturforskning (NINA) i tett samarbeid med Norsk Polarinstitutt, og tromsø Museum, universitetsmuseet, og er så langt finansiert av Mil-jøverndepartementet, olje- og energidepartementet og olje-industriens Landsforening. SeAPoP ble landsdekkende i 2008.

MeN, hVordAN skal man telle fugl når den neste fuglen man skal telle er fløyet før man tar fått notert ned den forrige? Løsningen består i at Systad og hans kolleger fra NINA har med godt fotoutstyr og tar bil-der av flest mulig fugl. På den 

måten kan de telle det de ikke rakk når de kommer hjem. et område dekkes sommer, høst, vinter og vår og skal telles hvert tiende år. I tillegg overvåkes fu-glene årlig på utvalgte lokalite-ter langs kysten. På den måten får man et grunnlag for å kunne si om det er færre eller flere fugler av de ulike artene i store områder, opplyser Systad.– det vi har begynt å forstå er at sjøfugl ikke holder seg til et sted eller et begrenset geografisk område over tid. Sammenligner vi med tellin-ger gjort på åttitallet finner vi mange sjøfugler i andre om-råder nå. Grunnen til at dette har skjedd er at de flytter etter maten, sier Systad.

de teLLINGeNe som Systad nylig har vært med å gjøre over Lofoten og Vesterålen er spesielt viktig for ei offensiv olje og gassnæring som pres-ser på for å starte leiteboring i området. Ved å fremskaffe og vedlikeholde grunnleggende 

kunnskap om sjøfugl bidrar det til en bedre forvaltning av disse marine miljøene. det gjør det mulig å modellere effekter av menneskets inngrep og skille disse fra det som primært skyl-des naturlig variasjon.

redaksjonen@fbfi.noTelefon 55 21 33 00

Vi har  ”begynt å 
forstå at 
sjøfugl ikke 
holder seg til 
et sted eller 
et begrenset 
geografisk 
område 
over tid

Geir Systad, forsker

FANTASTISK UTSIKT: En klar dag for fugletellere i fly. Her ser vi Trenyken med Røst i bakgrunnen. FOTO: Geir Helge Systad

Geir Helge SystadFOTO: Tom Opdahl

HEKKEN

Skjer det endringer 
i naturen er det 
ikke mennesker 
eller maskiner 
som først vanligvis 
merker det, men 
fuglene. 

[fiskeribladetfiskaren.no]
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Levende fjell - død fjord?

Gunnar Grytås
Tromsø
Årsaka er først og fremst god 
og variert tilgang på mat: lodde, 
ungsild av en eller to årsklas-
ser, og sil eller tobis. Men for-
skerne har også observert at 
sjøfugl som kom inn fra havet 
ofte også hadde yngel av torsk, 
hyse og sei i nebbet.

– Både for lomvi og lundefugl 
målte vi vekst i bestanden, un-
gene hadde god tilgang på mat 
og dermed også gode vilkår for 
å overleve den første kritiske 
fasen. Disse to fuglefjellene var 
så levende som jeg husker dem 
da jeg første gang var på Hor-
nøya og Reinøya rundt 1980. 
Og de målingene vi har gjort i 
sommer, er i alle fall de beste 
i løpet av det siste ti-året, sier 
Robert Barrett ved Tromsø 
Museum.

Levende fjell, død fjord?
De to fuglekoloniene som bare 

ligger noen minutters båttur 
utenfor Vardø, ved innløpet til 
Varangerfjorden, er viktige i 
arbeidet med å kartlegge sjø-
fuglbestandene langs norske-
kysten. Ungedød, tomme reir 
og tilgang på mat gir viktig 
informasjon om tilstanden i 
økosystemet.

Mens forskerne i sommer 
fant to svært levende og pro-
duktive fuglefjell pågår det en 
opphetet debatt i næring og for-
valtning om Varangerfjorden er 
en «død» fjord. Bakgrunnen er 
frykt for at kongekrabben har 
spist opp alt liv på havbunnen 
både i Øst-Finnmark og videre 
vestover.

– Vi har ikke grunnlag for 
å mene noe som helst om hva 
som skjer på havbunnen der 
krabben holder seg. Men lenger 
opp i vannmassene er det godt 
om fisk - og mye liv, sier Barrett 
som forteller at en sjølfuglart 
som beiter på havbunnen er 
ærfuglen. Men den blir ikke 
fulgt på samme måten som 
de andre artene som hekker i 
store kolonier på kysten.

Mer lunde og lomvi
Anslagene for bestander på 
Hornøya viser en økning til 
9.000 hekkende lomvipar, 
10.000 lundepar, 12.000 kryk-
kjepar pluss et visst innslag 
av alke.

– For krykkje er det fortsatt 
nedgang, men den er relativt 
mindre her enn ellers på kys-
ten. Nedgangen for krykkje er 

det overalt - og i flere land. Vi 
har trolig en jobb for å finne 
ut mer om dette, mener Rob 
Barrett.

Det forskerne opplevde i Va-
ranger i sommer er likevel bare 
ett lyspunkt i en statusrapport 
der det fortsatt er all grunn til 
bekymring for sjøfuglene.

– Ellers på kysten ser vi at be-
standene går tilbake. Det gjel-
der for eksempel ved Hjelmsøya 
lenger vest i Finnmark og på 
Røst. Til tross for at vi i flere 
år har hatt betydelige mengder 
med yngel og småsild på kys-
ten, har tilgangen på mat ikke 
vært god nok til å bygge opp 
bestandene, sier Barrett.

Trussel fra ørn?
– Det kan rett og slett være et 
spørsmål om «timing». At det 
ikke er nok fisk i de ukene den 
skal være der, og dette kan 
igjen ha sammenheng med 
strømforhold i havet, Ei anna 

årsak kan være at det blir sta-
dig mer havørn på kysten. Også 
den har god tilgang på fisk, men 
vi vet at den også tar egg og 
unger. Dessuten ser vi at når 
havørna dukker opp skaper det 
uro i fuglekoloniene, og dette 
kan få negative utslag for hek-
kinga.

– Dersom dette er ei årsak 
til at sjøfuglbestandene sliter 
med å ta seg opp, kan forvalt-
ninga av ørn etter mange år 
med fredning bli et spørsmål 
som må vurderes på nytt, sier 
Rob Barrett.

gunnar.grytas@fbfi.no
Telefon: 77 66 56 93

SJØFUGL: Sjøfugl har gode dager i Øst-Finnmark, men ellers er de hardt presset langs hele kysten.  ILL.FOTO

Fakta: SEaPOP
SEAPOP (eng. seabird popu-QQ

lation) er navnet på et nasjonalt 
program som har overvåket 
utviklinga i bestander av sjøfugl 
og deres rolle i økosystemet.

Det skjer fra såkalte nøkkel-QQ

lokaliteter: viktige fuglefjell langs 
kysten. Runde (Ålesund), Sklinna 
(Nord-Trøndelag), Røst (Lofoten), 
Anda (Vesterålen), Hjelmsøy 
(Nordkapp), Hornøy (Vardø) 
pluss Bjørnøya og Vest-Spitsber-
gen på Svalbard.

Totalt er det 17 forskjellige ar-QQ

ter som overvåkes, og ti av disse 
er definert som nøkkelarter på 
grunn av sin rolle i økosystemet.

Seapop bygger sin kunnskap QQ

på forskning som går lenger 
tilbake. Hovedtendensen er at 
nesten alle målinger viser at be-
standene av sjøfugl går tilbake. 
Og for noen arter kan de være 
spørsmål om tid før de forsvinner 
helt fra norske fuglefjell.

Sviktende tilgang på mat, QQ

klimaendringer og økte forekom-
ster av tungmetall og miljøgifter 
kan alle være årsaker til nedgan-
gen.

Bak Seapop står Norsk QQ

institutt for naturforskning 
(Trondheim og Tromsø), Tromsø 
museum og Norsk Polarinstitutt.

Lomvi og lundefugl i 
Øst-Finnmark har ikke 
hatt det bedre på 30 år. 
Fuglefjellene på Hornøya 
og Reinøya gir håp for 
arter som fortsatt er 
under hardt press lenger 
sør på kysten.

z SJØFUGL Både for lomvi og  ”lundefugl målte vi vekst 
i bestanden, ungene 
hadde god tilgang på 
mat og dermed også 
gode vilkår for å over-
leve den første kritiske 
fasen
Rob Barrett, fugleforsker ved 
Tromsø museum

OPPGANG: Viktige sjøfugl-
arter som lunde og lomvi tar 
seg opp.
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DÅRLIG: Mange fiskere har ventet lenge på positivt nytt om 
kolmule fra forskerne. Det får de ikke denne gangen heller.

Fant makrell og «savnet» sild

OVER ALT: Makrell fant hav-
forskerne over store deler av 
Norskehavet. Forskerne om 
bord på «Libas» og «Brenn-
holm» gjorde til dels gode 
trålhal i liten målestokk, men 
foreløpig opptrer makrellen 
så spredt at et effektivt kom-
mersielt fiske er vanskelig.
ALLE FOTO: LEIF NØTTESTAD, 
HAVFORSKNINGSINSTITUTTET

z FOrskningstOkt Har sporet opp 2002-silda i islandsk sone
Det er gledelig,  ”men noen friskmelding 

av en fortsatt rekord-
stor sildebestand kan 
vi ikke komme med før 
eventuelt når toktet er 
avsluttet. 
Leif Nøttestad, toktleder 
Havforskningsinstituttet

20. august, understreker Nøt-
testad.

Makrell over alt
Litt mindre forbehold tar han 
for makrellen.  – Ja, den har for 
tida en formidabel utbredelse. 
Alle de fire forskningsskipene 
har fått makrell i nærmest 
samtlige trålhal, fra 62-graden 
til 70 grader nord, og stort sett 
hele veien fra norskekysten til 
Island i vest. I perioder med 
havblikk har vi sett at det «ko-
ker» i overflata av makrell som 
jager åte.

– En hypotese kan være at 
makrellen er «vinneren» blant 
de pelagiske bestandene når 

det blir mindre mat i beiteom-
rådene. Makrellen kan forflytte 
seg raskt og effektivt over store 
strekninger, og den har spesi-
elle forutsetninger for å få tak i 

åte selv om forekomstene ikke 
er så tette.

Vanskelig å fiske
– Dette kan også være en grunn 
til at heller ikke makrellen opp-
trer i store, samlede forekom-
ster på denne tiden av året. Den 
sprer seg i mindre stimer, og er 
faktisk enda mindre konsen-
trert enn på samme tid i fjor, 
sier Nøttestad.

Han bekrefter dermed også 
fiskernes inntrykk av at ma-
krellen for tida ikke er det 
perfekte mål for effektivt fiske 
med store nøter. Islendingene 
fisker med trål, men det blir ofte 
lange hal, og et råstoff til slutt 
som ikke konsumindustrien er 
overstadig begeistret for.

Lite hval å se
– Beskjedne planktonmengder 
sentralt i Norskehavet samsva-
rer for øvrig godt med at vi har 
sett svært lite hval her. Men vi 
vet jo at den finnes, og vi regner 
med å treffe på større forekom-
ster når vi nå starter på siste 
del av toktet, sier Nøttestad, 
som likevel har notert seg en 
del spermhval vest av Lofo-
ten og Vesterålen (hvalsafari) 
og enkelte mindre flokker av 
spekkhogger (fem til tjue dyr) 
på jakt etter stor sild og makrell 
nordvest i Norskehavet.

Dårlig for kolmule
Av andre fiskeslag havforskerne 
har registrert, nevner toktlede-
ren at det er lite positivt nytt 
for en hardt presset kolmule-
bestand, at taggmakrellen er 
til stede i brukbare mengder 
i de sørlige delen av Norskeha-
vet, og at rognkjeks har stor 
utbredelse, selv om det samlede 
kvantum ser ut til å være lavt. 

Forskerne nevner også at 
temperaturen i vannlagene 
mellom null og femti meter er 
lavere enn man tidligere har 
registrert i Norskehavet om 
sommeren. Dette er de vann-
lagene der både sild og makrell 
vanligvis oppholder seg i beite-
perioden.

jon.eirik.olsen@fbfi.no
Telefon: 77059022

NYHETER Olje: I denne avisutgaven har vi gjort et dypdykk i temaet olje og miljø . 
Sakene speiler ulike sider av temaet og handler om både nåværende status 
og hvilke utfordringer vi står overfor i framtiden. God lesing!

Soppsjukdom 
truer NVG-silda

Gunnar Grytås
Tromsø

Samtidig som lunde-reir i Lo-
foten og ellers på kysten ligger 
tomme og forlatt, fikk fiskeri-
næringa sitt føre var-varsel på 
Norges Sildesalgslags møte i 
Tromsø på fredag.

På samme 
tid i fjor var alt 
bare velstand 
da et økosys-
tem-tokt målte  
10,6 millioner 
tonn  i bestan-
den av norsk 
v å r g y t e n d e 
sild.  Kvoten for 
2010 ble satt til 1,5 millioner 
tonn i et samarbeid mellom 
fem kyststater som har vært 
forvaltningsmessig suksess. 
Men på toktet i år er det fun-
net vesentlig mindre.

– Vi finner ikke den silda som 
skal være der. Vi hadde forven-
tet betydelig mer. 

Noe skjer i Norskehavet uten 
at vi helt kan forklare det, men 
vi liker ikke det vi ser, sa fors-
kningssjef Ole Arve Misund 
som trakk fram ei mulig år-
sak.

Sildesopp
– Vi har funnet sild med sopp 
på, og dette er den samme 
sjukdommen som for noen år 

siden reduserte bestanden av 
islandssild med 40 prosent på 
et par år. Vi registrerte også 
sjukdommen i Norge tidlig på 
90-tallet, forteller Misund til 
FiskeribladetFiskaren.

Dette tilfellet førte til at gjen-
oppbygginga av NVG-bestan-
den tok noe lenger tid enn den 
ellers ville tatt. Fisketrykket 
måtte reduseres i noen år for 
at dødeligheten ikke skulle bli 
for stor.

Færre larver
Larvemålingene fra Møre-
kysten til Træna og Lofoten/
Vesterålen kommer opp med 
indekser som viser at det er 
mindre med larver i 2010 enn i 
2007 og 2008, mens målingene 
mislyktes i fjor.

Men det kan også være andre 
årsaker til det i år var lite NVG-

sild i områder der den tidligere 
har gått i tette stimer. Silda har 
også stått djupere, noe som 
kan forklares med at plankto-
net den beiter på går på 3-400 
meter dyp. 

Samtidig understreker Mis-

und at til tross for de nye må-
linger er det fortsatt en stor gy-
tebestand av sild i Norskehavet. 
Fisken er i god kondisjon, og det 
er ingen tegn til at den indivi-
duelle veksten har avtatt.

Fast på advarsel
– Om det viser seg at bestan-
den går det ned, er det i alle fall 
ikke mindre grunn til å ta vare 
på det vi skal bygge på videre. 
Våre anbefalinger om ikke å 
åpne for leteboring på Møre og 
Lofoten/Vesterålen står fast, 
sier Misund.

15. juni kommer rapporten 
der næringa vil få tallene 
på bordet. Før det skjer vil 
Havforskningsinstituttet gå 
gjennom metodikken på nytt. 
Sammen med forskere fra EU, 
Island og Færøyene som også 
har deltatt i toktet vil alt av data 
bli sammenstilt og analysert på 
nytt. Det er også en mulighet for 
at estimatet kan justeres opp. 

To ganger før
To ganger før har estimatet gitt 
en reduksjon i bestanden på 20 
prosent. Begge ganger endte 
den endelige bestandsbereg-
ningen, som inkluderer fangst-
data og andre indekser, med en 
økning i gytebestanden.

Årsakene til årets nedgang 
kan være flere. Det kan være 
at sildebestanden har hatt en 
større naturlig dødelighet fra 
2009 til 2010 enn forventet, men 
det kan også være at endringer 
i vandringsmønster og adferd 
kan forårsake en slik reduksjon 
i mai-estimatet.

Urolige forskere
Måten den dårlige nyheten ble 
presentert på bekrefter at silde-
forskerne er urolige. Samtidig 
som Misund holdt sitt foredrag, 
sendte Havforskningsinstitut-
tet ut ei pressemelding. Et 
viktig signal ligger også i at 

TRUER: En soppsykdom kan true NVG-silda - føre-var signalet kom fra Havforskningsinstituttet på sildelagets møte i Tromsø fredag. ILL.FOTO: 

Havforskerne finner 
på langt nær så mye 
sild i Norskehavet som 
forventet. Det kan bety 
kraftige kvotekutt i åra 
som kommer. Årsaka 
kan være en soppsjuk-
dom på en av verdens 
største fiskestammer. 

z Bestand Advarsel - mindre sild enn antatt

Ole Arve 
Misund

Om det viser seg  ”at bestanden går det 
ned, er det i alle fall 
ikke mindre grunn til 
å ta vare på det vi skal 
bygge på videre. Våre 
anbefalinger om ikke å 
åpne for leteboring på 
Møre og Lofoten/Vest-
erålen står fast
Ole Arve Misund

forskningsinnsatsen trappes 
opp på svært kort varsel.

Økosystemtoktet i Norskeha-
vet i juli blir utvidet med 14 da-
ger for å lage et nytt estimat for 
størrelsen på NVG-silda. Her vil 
to innleide snurpefartøy delta. 
Om det nye juli-toktet bekrefter 
resultatene fra mai, vil arbeidet  
starte med å planlegge en ny 
bestandsmåling til høsten og 
kommende vinter.

gunnar.grytås@fbfi.no
Telefon: 77 66 56 87

Silda fort-
satt viktig
Etter flere år med kvoter på 
rekordhøyt nivå var norske 
sildefiskere klar over at det 
ville komme en nedtur. Derfor 
må prisen opp.

– Så sant det ikke blir en 
svært dramatisk reduksjon 
i kvoter og fangster, trenger 
ikke reduksjonen i verdi på 
NVG-silda bli 
så dramatisk. 
Vi har sett 
ofte før at når 
landingene 
går ned, så 
går prisene 
opp.

Det sier 
direktør 
Johannes Nakken i Norges 
Sildesalgslag.

Han tror det er mulig å øke 
sildeprisene på første hånd 
med opptil 75 prosent uten 
at noen av dagens markeder 
vil falle ut. Nakken viser til at 
NVG-silda i dag er svært et-
terspurt. Det blitt jobbet godt 
i mange markeder, og at det 
skal litt til før prisen skrem-
mer bort kundene.

– Det nyeste markedet; 
Nigeria er kanskje det som vi 
lettest kan miste. Om prisene 
går opp til seks kroner kiloet 
slik vi hadde for noen år siden, 
kan nok det skje. Men jeg tror 
ikke vi kommer høyt en gang 
til, sier Nakken.

I 2009 var snittprisen for 
NVG-sild til konsum kroner 
2,52 – 30 øre mindre enn året 
før.

Problemet med at det blir 
mindre sild er først og fremst 
at det gir mindre råstoff til 
den pelagiske industrien. 
Her mener Nakken at et mer 
stabilt loddefiske i noen år 
framover blir viktig. Han tror 
likevel ikke på at det vil gi 
grunnlag for bygging av ny 
industri i Finnmark.

– Først og fremst fordi vi 
har en flåte som både er mer 
mobil enn noen gang, og 
bedre utstyr for å ta vare på 
kvaliteten. 

Loddefangstene fra Finn-
mark og Barentshavet vil nok 
først og fremst bli et viktig 
supplement for industrien 
fra Troms og sørover, sier 
Nakken.

Johannes 
Nakken
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Finner mer 2002-årgang

NVG-SILD: -Vi har funnet stor, 
fin sild de siste dagene, for-
teller havforsker og toktleder 
Leif Nøttestad om bord på 
«Libas». FOTO: ØYVIND TANGEN

Fakta: Økosystemtokt
Fire fartøyer fra Island, Færøy-QQ

ene og Norge deltar i det pågå-
ende internasjonale økosystem-
toktet i Norskehavet.

På norsk side er snurperne QQ

«Libas» og «Brennholm» leid inn 
til formålet. Et betydelig antall 
forskere er med for å få størst 
mulig faglig utbytte av toktet, og 
det gjøres undersøkelser av alt 
fra fisk og hval til

sjøtemperaturer og plankton-QQ

mengde.
Leif Nøttestad fra Havfors-QQ

kningsinstituttet er toktleder.
Toktet startet på norsk side QQ

15. juli, og vil vare til 6. august 
for «Brennholm» sin del, mens 
«Libas»  fortsetter på et utvidet 
sildetokt fram til 20. august.

– Vi kan ikke helt av-
båse alarmen, men vi 
kan i hvert fall blåse 
litt svakere. Vi finner 
stadig mer nvg-sild av 
2002-årgangen.

z sild

Foreløpig har vi  ”heller ikke sett de for-
ventede mengder med 
lodde i området Island 
– Jan Mayen. Men den 
kan fortsatt dukke opp.
Leif Nøttestad
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